




F A I P A R
A FA IPA R I T U D O M Á N Y O S  E G Y E S Ü L E T , M IN T A M T E SZ  T A G E G Y E S Ü L E T É N E K  L A PJA

X. É V F O L Y A M 1 9 60 , M Á R C IU S 3. SZÁM

A csehszlovák bútoripar fejlődése a prágai „Lakás és Bútor44 
kiállítás tükrében

Ing. V A C 1 Á V  S E H X A L  (Prága)

A csehszlovák nép felszabadulás utáni gaz
dasági fejlődése a dolgozók fokozódó életszín
vonal-emelkedését biztosítja.

Az életszínvonal növekedése többek közötí 
a lakáskultúra fejlődését is jelenti. Ennek elő
feltétele kellő számú lakás biztosítása. Ezt az 
alapvető problémát Csehszlovákiában 1970-ig 
oldják meg, amikorra 1 200 000 lakásegységet 
építenek. A lakásszinvonal emelésének feltétele 
természetesen nemcsak a szükséges lakóterület 
biztosítása, hanem az ízlésesen és célszerűen 
berendezett lakás is. Csehszlovákia Kommu
nista Pártja Központi Bizottságának határozata 
a lakásprobléma megoldásáról ezért igen jelen
tős feladatokat tartalmaz a csehszlovák bútor
ipar számára is; az újonnan építendő lakások 
belső elrendezésével összhangban, biztosítani 
kell a bútorgyártás fejlesztését, oly módon, 
hogy a bútorok megfeleljenek a külalak, célsze
rűség és kényelem követelményeinek. Ami a 
termelés emelését illeti, a bútorgyártást 1965-ig 
kb. 50%-kal kell növelni.

A termelés emelésével egy időben a bútor
iparnak azonban egy további fontos feladatot 
is teljesítenie kell, amit Csehszlovákia Kommu
nista Pártja XI. Kongresszusa tűzött ki: a bú
toripar tervezett állandó növekvő termelése 
mellett csökkenteni kell az abszolút fafelhasz
nálást. 1965-ig Csehszlovákiában 30%-kal kell 
csökkenteni a fűrészáru felhasználást, összet- 
hasonlítva az 1958. évvel. Ez a feladat termé
szetesen a népgazdaság minden fafelhasználó 
ágára vonatkozik, de a faipar és a bútoripar 
dolgozóinak példát kell mutatniok a többi ipar
ágnak. Világos, hogy a feladat teljesítése né
hány igen radikális beavatkozást tesz szüksé
gessé a gyártásban és a hagyományos technoló
giában. Ez azt jelenti, hogy új konstrukciókat 
kell bevezetni, természetes fa helyett műfát, 
különösen pozdorja- és forgácslemezeket, mű
anyagokat, fémeket és egyéb anyagokat kell al
kalmazni.

Arról, hogy a bútoripar Csehszlovákiában a 
fenti feladatokat miképpen teljesíti, a széles 
közönséget a „Lakás és Bútor“ c. kiállítás tájé
koztatta. A kiállítást 1959 szeptemberében ren
dezték a prágai „Julius Fucík Kultúra és Pihe
nés parkjá“-ban.

A „Lakás és Bútor" c. kiállítás megszervezése
A kiállítást három pavilonban helyezték el, 

melyek mindegyike önálló tematikai részt al
kot. Az 1. pavilonban elsősorban a folyó gyár
tási programból származó bútorok kerültek be
mutatásra, de nem szerepeltek azok a típusok, 
amelyeket 1960-tól már nem gyártanak. A 2. 
pavilonban mutatták be azokat a bútorokat, 
amelyeket 1960-ban iktatnak a gyártási prog
ramba. A kiállítás 3. részében bemutattak né
hány új lakástípust, amilyeneket a következő 
években építenek majd. Ezeket a lakásegysége
ket olyan modern bútorokkal rendezték be, 
amelyek igen alkalmasak az újonnan építendő 
lakások berendezésére.

A kiállításon összesen 58 fülkét mutattak 
be, komplett berendezéssel. Emellett kiállításra 
kerültek egyes darabok is, elsősorban ülő
bútorok.

A kiállítást kb. 200 000 látogató tekintette 
meg. Minden látogató kapott egy kérdőívet, 
amelyben kifejthette véleményét a kiállított 
bútormintákkal kapcsolatban és kifejezhette kí
vánságait, megtehette észrevételeit és javasla
tait a lakáskultúra fejlesztésére vonatkozólag. 
A kérdőív összesen 18 kérdést tartalmazott és a 
látogatók tetszésére bízták, hogy mely kérdése
ket válaszolják meg.

A kiállítás rendezői többek között arra vol
tak kíváncsiak, hogy a kiállításon látható bú
torfajták melyikével rendezné be a látogató 
saját lakását, milyen bútorfajták alkalmasak a 
látogató lakásának berendezés-kiegészítésére, 
mi nem tetszett a kiállításon stb.
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Variálható beépített konyhaberendezés K-415 Mod. 
modern tipuslakások részére

Tervezte: Já r. sm idek építészm érnök 
Tervező Intézet: Brno

Beépített variálható konyhaberendezés Mod. h.V-600 
Tervező: B. Landsm ann, H. Nepozitek, Jan  Srb építészek 

G yártóm ű: Jltona Bútorgyár, Sobéslav

Az egyéb kérdések közül röviden csak a 
következőket idézzük: „Kétszobás lakása van-e 
a látogatónak, ha igen, előnyben részesíti-e a 
hagyományos hálószobát, vagy pedig mindkét 
helyiségét lakószobának rendezné be fekhely- 
lyel. Az étkezés lakószobában, vagy konyhában 
történik? Előnyben részesíti-e a hagyományos 
konyhagarnitúrát, vagy szívesebben vásárolna 
modern, varia-konyhabútort, melyet darabon
ként vásárolhat és tetszés szerint állíthat össze. 
Elégedett-e a bútorüzletek bútorbemutatásának 
eddigi módjával, mi a véleménye a kiállításon 
látható bútortextil-árukról, hogyan értékeli a 
kiállítást mint egészet stb.“

A kiállítás egész ideje alatt jelen voltak 
tájékoztató és eladó szakemberek, akik nem
csak a bútorok kiviteléről és szállítási feltéte
leiről nyújtottak tájékoztatást, hanem tanácsot 
is adtak az érdeklődőknek a bútorok célszerű 
elhelyezésére és lehetőség szerint berajzolták a 
bútorokat a lakás alaprajzába is. Javaslatokat 
tettek a lakás festésére is, összhangban a kivá
lasztott bútorral és kiegészítő bútordarabokkal. 
Ugyancsak javaslatot tettek a szőnyegek fajtá
jára, és mintájára, a függönyökre, az egyéb

Modern vonalú székek
Tervezte: Tervező Intézet. Brno (Reiser ig.)

lakástextil-anyagokra és a világítótestek alak
jára nézve. Mindezek a dolgok ugyanis részét 
képezik annak, amit lakáskultúrának nevezünk 
és a kiállítás célja az volt, hogy rámutasson a 
lakásproblémára, annak teljes terjedelmében.

A kiállítás célja
Már említettük, hogy a kiállítás célja első

sorban az volt, hogy tájékoztassa a fogyasztók 
széles tömegét arról, hogyan készült fel a cseh
szlovák ipar a lakáskultúra növelése kérdésé
nek megoldására. Természetesen nem ez volt a 
kiállítás egyetlen célja. A kiállítás feladata az 
ipar fejlődésének bemutatása mellett a fogyasz
tók nevelése is volt. Ezen a téren nem kis fel
adat hárul a kereskedelem dolgozóira, akik na
ponta közvetlenül érintkeznek a fogyasztókkal. 
Még ma is sokan vannak, akik a múlt rendszer 
elavult divatja alapján külsőleg díszes, de cél
szerűtlen bútorokkal kívánják lakásukat beren
dezni. Az ilyen fogyasztókat mindenek előtt 
úgy lehet legjobban megnevelni, ha bemutatjuk 
nekik a szép és célszerűen berendezett, modern 
lakásokat. Ezért feltétlenül helyes volt az az 
elhatározás, hogy a kiállítást a Fogyasztási Ipari 
Minisztérium és a Belkereskedelmi Miniszté- 
rum közösen rendezte. Ily módon találkoztak 
mindazok a tényezők, amelyek elsőrendű fel
adata a lakáskultúra fejlesztésére irányuló 
gondoskodás.

A kiállításra meghívták az érdekelt keres
kedelem dolgozóit is, és szakmai útmutatás mel
lett oktatták ki őket a kulturált szocialista bú
torkereskedelem feladataira. A bútorkereskede
lem dolgozóival kapcsolatos panaszok nagy 
része abból eredt, hogy nem tájékoztatták őket 
kellőképpen a gyártás szakkérdéseiről, a vá
laszték terjedelméről stb. Ezt a hiányt is igye
keztek a kiállítás tartama alatt pótolni, így a 
kiállítás bizonyos mértékben úgy a kereskede
lem, mint az ipar dolgozói számára egyben ko
moly iskola volt. Ezt elősegítette az is, hogy az
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Modern lakószoba sarok-kiképzés 
T erv ez te : II. N epozitek  m érnök  

G y ártó m ű : J i to n a  B ú to rg y ár, Sobéslav

Monti-szektor 300, variálható lakószoba
T erv ez te : a  N yugat-C sehsz lovák ia i B ú to rg y á rak  T ervező 

’ In téze te , F. J l r á k  m érnök

üzemek és kereskedelmi vállalatok a kiállításra 
csoportos látogatást szerveztek.

A fogyasztók nevelését szolgálná bizo
nyára. ha a kiállítások funkcióját a kereskede
lem betölthetné. Ez azonban Csehszlovákiában 
egyelőre lehetetlen. Az ország egyetlen üzleté
ben sem lehet ugyanis bemutatni a bútorfej
lesztés és a bútoripar dolgozói által alkotott tí
pusok egy tizedét sem és csak nagyon kevés 
üzletben lehet a bútorokat lakásszerü elrende
zésben bemutatni.

A kiállítás tapasztalatai
A prágai bútorkiállítás látogatóinak meg

jegyzései igen érdekesek és tanulságosak. Min
denekelőtt kitűnik, hogy a hasonló kiállítások, 
amelyeket Csehszlovákiában már 1953 óta ha
gyományosan rendeznek, valamint a sajtó-, rá
dió-, televízió- és különböző előadásokon kifej
tett propaganda mély nyomot hagyott az em
berek gondolkodásában. Míg alig néhány évvel 
ezelőtt egyszerű példákon, türelmesen kellett 
magyarázni az embereknek a modern, elsősor
ban variálható (összeállítható) bútorok előnyeit 
a hagyományos szobabútorokkal szemben s míg 
sok olyan hang hallatszott, ami a régi nyomo
kon történő gyártás folytatása mellett szólt, ad
dig a prágai kiállítás már egészen másképpen 
végződött. A hagyományos szobabútorok 
(komplett garnitúrák) itt háttérbe szorultak és 
világosan túlsúlyba került a korszerű, könnyí
tett, elsősorban a variálható bútor iránti érdek
lődés, amely bútor legjobban alkalmazható a fo
gyasztó változó igényeihez és a meglevő, de el
sősorban újonnan építendő lakások térfogat
lehetőségeihez. A varia-bútornál a látogatók 
nagyra értékelték a szekrények mennyezetig 
történő egymásra állíthatóságát és hosszanti 
egymásmellé állíthatóságát. A legelterjedtebb 
variabútor-sor az Ul-sor, amelyet a brnoi VNP 
dolgozóinak kollektívája tervezett, Halabala 
professzor vezetésével.

Nagy érdeklődést keltettek az ún. monti- 
szektor kiállított prototípusai, a részekből ösz- 
szeszerelhetö bútorok. Ez a rendszer egy tipi

zált lapsorozatot (oldalfalak, tetőlapok, fenék
lapok, polcok) és egy kiegészítő szerelvényrész 
és alkatrész-sorozatot tartalmaz. Ezek különféle 
kombinációjával. gyakorlatilag mindenfajta 
szekrény és szekrényke összeállítható. Ezt a bú
torrendszert is a brnoi Bútoripari Fejlesztő In
tézet (VNP) dolgozói tervezték, élükön Smidek 
Jaroslaw építésszel.

A hálószobáknál is megmutatkozott az elté
rés a hagyományos komplexumokról és meg
szerették a többcélú lakó-hálószobákat.

A haladó nézetek legfeltűnőbb győzelmet 
a konyhabútornál arattak, ahol egyetlen hang 
sem merült fel a hagyományos, lamellaüveges 
kredencek védelmében. A látogatóknak igen 
tetszett a beépített konyhabútor, amely Smidek 
Jaroslav építész tervei alapján készült.

A kiállítás látogatói természetesen rámu
tattak néhány apróbb hiányosságra, mindenek
előtt az ülő- és a kárpitozott bútoroknál. Felhív
ták a figyelmet arra, hogy tekintettel az embe
rek növekvő átlagmagasságára, gondolni kell a 
hosszabb fekvőhely-bútorok kisebb sorozatban 
történő gyártására. Ami a kiegészítő bútorokat 
illeti, megjegyezték, hogy itt nem elég bő a vá-

Modern vonalú fémcső székek
T ervező : J a n  S rb  m érnök  

T ervező  In téze t: B rno
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Diák lakószoba
Tervezte: F. Jlró k  m érnök 
Tervező Intézet: Bratislava

laszték (falra erősíthető kis szekrények, polcok, 
kis asztalok stb.).

összefoglalóul meg kell jegyezni, hogy ez 
a prágai kiállítás, terjedelmét és tartalmát ille
tően, a legjelentősebb ilyen fajta kiállítás volt 
eddig Csehszlovákiában.

A kiállítás a köztársaság különböző vidé
kein termelő állami vállalatok választékát mu
tatta be. A szövetkezeti és tanácsi bútoripari 
vállalatok, melyek az ország összes összterme
lésének mintegy egyharmadát termelik, a kiál
lításon nem szerepeltek.

Megjegyzendő, hogy a szövetkezeti és ta
nácsi vállalatok gyártásából kikerülő bútorok 
többsége művészi és minőségi szempontból el
marad az állami ipar színvonalától.

Minden típust, amelyet Csehszlovákiában

Modern kombinált lakószoba berendezés
Tervezte: I. Novák, I. Srb és F. Mezulánik, építész 

Gyártóm ű: B útorgyár; Brno

az állami bútoripar gyárt, jóvá kell hagynia a 
Bútoripari Vállalatok Egyesülése mellett mű
ködő művészeti tanácsnak. A művészeti tanács 
elnöke Halabala Jindrich professzor, a bútorter
vezés leghaladóbb irányzatainak képviselője 
Csehszlovákiában, akinek neve Magyarországon 
is jól ismert. A művészeti tanács ügyel arra, 
hogy az állami ipar csak olyan bútortípusokat 
gyártson, amelyek megfelelnek a szocialista 
lakáskultúra követelményeinek.

Bár a prágai bútorkiállítás látogatóinak 
többsége a főváros és az ország nagyobb váro
saiból került ki, véleményük feltétlenül mérv
adó az egész ország területére nézve, ami alá
támasztja az ország különböző vidékein levő 
bútorüzletek és ipari piackutató szervek tapasz
talatait, amelyek azt mutatják, hogy a haladó 
nézetek, a növekvő lakáskultúra igényei vidé
ken is mind nagyobb mértékben tért hódítanak.

A bútoripar fejlődése, feladatai
Nem érdektelen ezzel kapcsolatban néhány 

szót ejteni a bútoripar feladatairól. Mint már 
említettük, a csehszlovák bútoripar dolgozói
nak feladata a termelés emelése mellett a mi
nőség javítása is. Ami a termelés emelését illeti, 
igen érdekes figyelemmel kísérni a fejlődést 
1950 óta, mert az ipar második államosítása 
után kezdődött tulajdonképpen a bútoripar 
tényleges fejlesztése. Az 1. grafikon mutatja,

1. ábra

hogy a dolgozólétszám alig egyharmaddal tör
ténő emelkedése mellett az 1950—1959. években 
több mint háromszorosára emelkedett a terme
lés. Ezt elsősorban a kis üzemek összevonásá
val, a termelőberendezések célszerű elhelyezé
sével, specializálással, kooperációval és termé
szetesen korszerű technológia bevezetésével ér
ték el. Az új technológiák közül különösen a 
kikészítő munkák gépesítése és automatizálása 
volt fontos a munka termelékenységének eme
lése szempontjából.

A béi-színvonal és a termelékenység szín
vonala emellett egészségesen fejlődött. Míg az 
említett időszakban a munka termelékenysége 
235,7%-ra, a bérszínvonal csak 154,3%-ra emel
kedett.

A termelés volumenének növelése mellett 
a bútoripari dolgozók feladata, hogy formai és 
célszerűség szempontjából tökéletesebb bútort 
gyártsanak. A szép és a hasznos összekapcsolása
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gyakran nagyon nehéz, de ez a*csehszlovák ter
vezőknek, bútoripari dolgozóknak és techniku
soknak mégis csak sikerült, ezt bizonyítják a 
prágai „Lakás és Bútor“ c. kiállítás eredményei. 
Itt láthattuk a Bútoripari Fejlesztő Vállalat 5 évi 
munkájának gyümölcsét, amely vállalat a 
gyártmányok komplex fejlesztésével foglalko
zik, kezdve a forma tervezéstől, a gyártáselőké
szítés, a technológián, a tipizáláson és szabvá
nyosításon keresztül a gyárfejlesztésig. Szlová
kiában ugyanezt a szerepet tölti be a Nyugat- 
Szlovákia-i Bútorgyárak bratislavai Fejlesztő 
Tervező Vállalata. A lakáskultúrával magasabb 
szempontból, más területekkel kapcsolatban, a 
prágai Lakás- és Ruházati Kultúra Intézete fog
lalkozik. Ezek a szervek a bútoripari gyártó 
vállalatokkal együtt szervezték meg a prágai ki
állítást.

A Csehszlovákiában meglevő bútorhiányt 
1952—1953-ban sikerült a bútoripar nagyarányú 
fejlesztése révén megszüntetni. Ez a gyorsított 
iramú ipari fejlesztés a mennyiségi gyorsítás 
mellett elhanyagolta a bútorok formai és minő
ségi követelményeit. Az elmúlt években ezen a 
téren gyökeres változás következett be, amit a 
„Lakás és Bútor“ c. kiállítás is igazolt. Megmu
tatkozott, hogy nem lehet visszatérni a hagyo
mányos szobabútor-készletekhez, hanem új 
megoldásokat kell keresni, amelyek közelállnak 
a szocialista módon élő emberékhez: nemcsak 
szép, de célszerű és olcsó bútort kell gyártani, 
meg kell találni a típusok optimális mennyisé
gét, ami lehetővé teszi a gyártás ésszerűsítését 

és emellett biztosítja a szükséges választék
bőséget.

Kívánatos lenne, ha Csehszlovákia és Ma
gyarország illetékes tényezői a közeljövőben 
megtárgyalnák az ez irányú együttműködésre 
vonatkozó javaslatot, ahogy azt a Drevo c. fo
lyóirat 1959. évi 7. számában, „A magyar bútor
ipar fejlődése és néhány problémája“ c. cikké
ben megfogalmazta Juhász István, a Bútorérté
kesítő Vállalat igazgatója.

összefogalalás
Ha értékeljük a csehszlovák bútoripar el

múlt évtizedének történetét és azokat az ered
ményeket, amelyekről itt röviden megemlékez
tünk, látni kell a nagy haladást. Korpuszbúto
rok (szekrénybútorok) tekintetében Csehszlová
kia a világ leghaladottabb országai közé tarto
zik, ülő-, kárpitozott és kiegészítő bútorokban 
pedig gyorsan behozza a lemaradást. A jubi
leumi 1960-as évben, amikor Csehszlovákia fel
szabadulásának 15. évfordulóját ünnepli, a bú
toripar és a bútorkereskedelem dolgozói is na
gyobb kezdeményezést fejtenek ki feladataik 
teljesítésében. A termelésben biztosítják, hogy 
mindaz, amit az emberek a kiállításon igényel
tek, mielőbb piacra is kerüljön. így pl. a varia- 
bútor gyártását és értékesítését a prágai körzet 
részére 1958-hoz viszonyítva, ötszörösére eme
lik. A kereskedelmi dolgozóknak is arra kell 
törekednök, hogy ne csak árusítsák a bútort, 
hanem adjanak segítséget is az embereknek 
szép és kényelmes lakások berendezéséhez.

Fordította: Dr. Lehoczky és Juhász István
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Az 1959. évi lakásbútortermelésről
I* É T E  R F F Y T I В О R

A nagy kereslet kielégítésére a bútorterme
lést ez évben lényegesen növelték. A termelés 
növekedése az egész könnyűiparban itt a leg
nagyobb.

A fontosabb bútoripari tennékekből a ter
melés a múlt évinél lényegesen magasabb volt 
és meghaladta a tervezett szintet

7. táblázat

Hálószoba- 
bútor 

garnitúra

Fényezett 
kombinált 
szekrény

K árpito
zott fekvő

bútor
Konyha

bútor

1959. évi termelés : 
az 1958. évi te r
melés %-ában . . i s i . a 157,6 132,6

Az 1959. évi terve
zett termelés %- 
ában ................ 104.6 112,0 103,5

A növekvő igények kielégítése érdekében 
bútoriparunk már az utóbbi években is nagy
mértékben fokozta a lakásbútorok termelését. 
Például 1958. évben hálószoba-bútorból 12 ezer 
garnitúrával, konyhabútorból 10 700 garnitúrá
val, fényezett kombinált szekrényből 79%-kal 
többet termelt, mint 1955-ben. 1955. évben vi
szonylag jelentős kapacitással — évi 16 ezer db 
fekvőbútor-termelés — megkezdtük a fémvázas 
kárpitozott bútorok termelését is, mely szintén 
a lakásbútor-gyártás volumenét növelte.

2. táblázat

Időszak
Hálószoba- 

bútor 
garnitúra

Fényezett 
kombinált 

szekrény (db)

Konyha
bútor 

garnitúra

Kárpitozott 
fa és fémvázas 

fekvőbútor 
(db)

1955. év 25 339 8 700 42 625 42 559
1957. év 30 045 11 865 46 566 46 168
1958. év 36 298 15 848 51 928 59 041

1959. év 47 860 21 855 68 842 93 050

A fontosabb termékek közül a legnagyobb 
mértékben a kárpitozott bútorok és a közked
velt — viszonylag olcsó — kombinált szekrény 
termelése növekedett. De nagymértékben nőtt 
a konyhabútor és a hálószobabútor-termelés is.

Á hálószobabútorok termelésének növeke
désében azonban — nem kívánatos módon — 
közrejátszik a rövidebb gyártási időt (kevesebb 
munkaráfordítást) igénylő, festett bútorok ter
melési arányának emelkedése. 1959. évben a 
legnagyobb volument képviselő lakásbútor, a 
hálószobabútor termelésében a lényegesen na
gyobb anyaghányadú, festett bútorok aránya az 
1954. évinek kétszeresére nőtt.

3. táblázat

л A feste tt hálószobabútor termelőé az összes fénye
zett és festett) hálószobabútortermelés százalékában

1954
1955
1956
1957
1958
1959

42.2
42,1
39,8
43,5
53,1

A szövetkezeti ipar-, —• melynek termelése 
a szocialista bútoripar termelési értékének 
40%-a — a hálószobabútoroknak felét festett 
kivitelben készíti. Még ennél is magasabb a 
festett hálószobabútorok termelésének aránya 
a szocialista bútoripar termelésének 30%-át 
képező tanácsi iparban.

Hiilószobabúíor-termelés 1959. évben
4. táblázat

Megnevezés összesen
Ebből 

fényezett festett
F este tt hálószoba 

az összes hálószoba 
term , %-ában

Min. ipar . . 
Tanácsi ip . 
Szövet к . ip.

8 946
1 7 548
21 366

8 942
3 041

10 463
1 4 507
10 901

0.0
82,7
51,0

Szoc. ipar 
összesen 47 860 22 448 25 412 53.1

A termelés ilyen irányú nagymértékű elto
lódása természetesen nem felel meg a lakosság 
tényleges igényeinek és nem is gazdaságos im
port-faanyagból anyagigényes termékeket gyár
tani, s emellett a kereslet kielégítésére munka
igényesebb bútortermékeket importálni. Az 
1959. évben importált hálószobabútor-gamitúra 
mennyisége meghaladja a belföldi termelés 
20%-át, s közel 50%-kal magasabb az előző évi 
behozatalnál.

Az importált bútorok jelentős része drá
gább (15 000 Ft körüli) az állami ipar által 
gyártott hálószobabútor-fajtáknál. (Festett szo
bagarnitúrát nem importálunk.)

Megjegyezzük még, hogy a „festett“ búto
rok nagy részét testetlen, ún. nyers állapotban 
adja át az ipar a kereskedelemnek.

1958. évtől kezdve az ipar a konyhabútorok 
egy részét kiegészítő felszerelésekkel (fűszer
fiók, fedőtartó, mosogató stb.) látta el. Jelen
leg a minisztériumi bútoriparban termelt kony
habútoroknak 30%-át készítik kiegészítő felsze
relésekkel. A bútorok kárpitozásához is egyre 
nagyobb választékban és jobb minőségű szöve
teket használ fel az ipar. Pl. a Budapesti Kár- 
pitosárugyár — mely a minisztériumi bútor
ipari vállalatok által készített favázas bútorok 
kárpitozásának nagy részét végzi— 1959. I. fél
évében 130-féle bútorszövetet használt fel az 
1958. évi 68-félével szemben. Ugyanitt a fel
használt gyapjúszövet mennyisége az összes bú
torszövet (pamut gyapjú) %-ában 1958. év
ben 20,2%, 1959. félévben pedig 34.3% volt.

A fényezett bútorok minőségét növeli a 
poliészterlakkal történő fényezés. (Mint isme
retes, a poliészterlakk — ellentétben a hagyo
mányos sellakk-politúrral — nem „szárad be“, 
magasfényü marad. Kemény, szinte üvegszerü. 
a különböző kihatásoknak ellenálló bútorfelü
letet biztosít. Tökéletesen védi a fát, tehát a bú
torok élettartamát növeli. Jelenleg azonban csu-
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pán néhány vállalat tért át a lakköntéses poli
észter-fényezésre.)

1959-ben elkészült az ún. „Varia“-bútorso
rozat (különböző szekrények összeállítása kom
binálható elemekből) prototípusa, sőt egyes üze
meknél „O“-szériája. Továbbra is folynak a kí
sérletek a falábakon nyugvó, de müanyagtest- 
ből összeállított és ún. plasztikhabbal kárpito
zott, fekvő- és ülőbútorok előállítására. Ugyan
csak kísérletek folynak gumizott szőr és afrik
párnákkal kárpitozott fekvő- és ülőbútorokra.

A megnövekedett termelés ellenére a vi
szonylag olcsóbb bútorféleségekből, fényezett 
kombinált szekrényből, az olcsóbb hálószoba- 
bútorból, kárpitozott bútorból hiányos volt az 
ellátás. Az ún. stylbútorokból és az értékesebb 
hálószobabútorokból — bár ezeknek termelése 
az átlagosnál kisebb mértékben növekedett — 
az ellátás kielégítő volt. Míg a szocialista ipar
ban összesen termelt fényezett hálószoba-gar
nitúra mennyisége az előző évhez képest 9,4%- 
kal nőtt, a szövetkezeti ipar termelése, mely a 
styl- és az értékesebb fényezett hálószoba-gar
nitúrákat termeli, 1,3%-kal csökkent.

Fényezett hálószoba-garnitúra termelése, 
garnitúrában

8. táblázat

Év Szocialista ipar 
termelése összesen

Ebből a szövetkezeti 
ipar termelése

1»58. 20 510 10 «06
1950. 22 448 10 465

Az állami ipar termelése alapján, mely az 
összes styl-hálószobaszekrény-termelésnek nagy 
részét (1958-ban 97%-át) képezi, a styl-háló- 
szobaszekrény-termelés az előző évhez képest 
207%-ra nőtt, ugyanakkor az állami ipar összes 
fényezett hálószobaszekrény-termelése 172%-ra 
emelkedett. (Az állami ipar styl-hálószobaszek- 
rény termelésének 1958-ban 40%-át, 1959-ben 
60%-át exportáltuk.) Az állami ipar styl-háló- 
szobaszekrény-termelése azonban így is csupán 
1562 darab.

Az állami ipar fényezett hálószobaszekrény- 
termelése db-ban

ti. táblázat

Év összes fényezett 
htllószobaszekréin Ebből styl

1958. 7 944 754
1959. 13 685 1562

(Tájékoztatásul közöljük a fényezett háló
szoba-garnitúra, a fényezett hálószobaszekrény 
és fényezett kombinált szekrény termelésének 
megoszlását1 — az 1958. évi termelés alapján —

1 A stylbútorok arányát m ennyiségi és érték  alap
ján, valam in t a term elés szektorális megoszlását.

A fényezett kom binált szekrényből ún. stylbútor 
nincsen, az állam i és szövetkezeti ipa r ársz in tje  lénye
gesen nem té r  el. K árpitozott sty lbú tort 1958. évben 
lényegében csak a szövetkezetek term eltek: összesen 
300 barokk garnitúrát.

természetes mértékegységben és az 1958. évi 
nettó termelői áron:

A z 19 5 8. é v i  t o r  m e l é s

7. táblázat

Ö s s z e s e n Ebből s t y l

1000 db-ban, 
illetve 1000 db-ban. 

illetve1 t-ban garn.-ban b t-ban garn.-ban

Fényezett hálószobagarnitúra

Állami iparban . . . 44 532 9 904 _ _
Szövetkezeti ipar

ban ................ 93 695 10 606 25 745 1715
Szocialista iparban 138 227 20 510 25 745 1715

Fényezett hálószobaszekrény

Állami iparban . . . 17 269 7 944 3 776 754
Szövetkezeti ipar

ban ................ 2 435 1 076 126 20
Szocialista iparban 19 704 9 020 3 902 774

Fényezett kombinált szekrény

Állami iparban . . . 38 043 9 801 — _
Szövetkezeti ipar

ban .............. 26 104 6 047 _
Szocialista iparban 64 147 1 5 848 — —

A bútorellátás javulását jelenti az 1957. 
évben megkezdett „Harmónia" sorozatbútor
gyártás (azonos stylű és színű, darabonként is 
megvásárolható szobabútor-sorozat), mely a ko
rábbi években gyártott „Tipus“-bútornál szebb, 
ízlésesebb kivitelű. A termelés azóta emelkedést 
mutat.

8. táblázat.

„Harmónia*'
bútortermelés db-ban

1957. 10 570
1958. 27 230
195».______|_________ 31 139_______

A bútoripar termelésének növelését elő
segítette, hogy a Könnyűipari Minisztérium fel
ügyelete alatt álló állami bútoripari vállalatok 
ez évben kétműszakos termelést szerveztek. (A 
második műszakot 1958. IV. n.-évtől fokozato
san vezették be. Jelenleg, december végén, ösz- 
szesen 1252 fő dolgozik a második műszakban. 
Ez a létszám a Könnyűipari Minisztérium Bú
torpari Igazgatóság felügyelete alatt álló válla
latok munkáslétszámának 23,5, az állami bú
toripar munkáslétszámának 15,1, a szocialista 
bútoripar munkáslétszámának 9,8%-a. A Bútor
ipari Igazgatóság felügyelete alatt álló vállala
tok közül csupán 3 vállalat (a Budapesti Fenyő- 
bútorüzem, a Tisza Bútorgyár és a Budapesti 
Minőségi Bútorgyár) nem kezdte meg a máso
dik műszak bevezetését. A második műszakban 
dolgozók létszáma a vállalatok egyrészénél már 
megközelíti a munkáslétszám 40%-át, tehát már 
a kétműszakos termelés bevezetése teljesen 
megvalósult, egyes vállalatoknál azonban még 
csak néhány műhelyrészben folyik két műszak
ban a termelés.
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A második műszakban dolgozók létszáma az összes 
munkáslétszám %-ában, 1959. december hóban

P. táblázat.

A vállalat neve
Munkás* 
létszám

Ebből 
második 

műszakban 
dolgozók 

száma

A második 
műszakban 

dolgozók 
az összes 

munkáslétszám 
%-ában

Újpesti Asztalosárugyár . . . 471 188 39,9
Újpesti B ú to rg y á r............... 386 154 39,9
Csongrádi Bútorgyár ......... 420 138 32,9
Budapesti Kárpitosárugy. . 254 82 32,3
Egri B ú to rg y á r .................... 115 36 31.3
Szegedi Bútorgyár ............... 131 41 31.3
Duna B ú to rg y á r ................. 180 50 27,8
Iskola B ú to rg y á r................. 304 79 26,0
Budapesti B ú to rg y á r ......... 427 110 25,8
Cardo Bútorgyár ............... 326 80 24,5
Szék és Faárugyár ........... 532 119 22,4
Sátoraljaújhelyi Bútorgyár 101 14 13,9
Angyalföldi Bútorgyár . . . 363 50 13,8
Debreceni Bútorgyár . . . . 613 80 13.1
O tthon B ú to rg y á r ............... 252 . 31 12,3

A bútoripari gyártási technológia lényeges 
fejlődésen ment át, 1959-ben. Az év végéig 
KIM Bútoripari Igazgatóság felügyelete alatt 
álló, 5 nagyobb bútorgyárban — melyek a Bú
toripari Igazgatóság bútorvállalatai termelésé
nek 32%-át képezik — bevezették a lakköntő
géppel, illetve poliészterlakkal történő fénye
zést, s ezzel egyidejűleg a hydraulikus préssel, 
illetve műgyantával történő furnírozást (ra

gasztást). Az új technológia bevezetéséhez szük
séges gépekkel már 7 vállalat rendelkezik. Az 
új technológia alkalmazása révén az egyes vál
lalatoknál 35—40%-os kapacitásbővülés jelent
kezik. A fényezés műveleti ideje egyötödére, 
átfutási ideje cca. egynegyedére csökken. A ra
gasztás műveleti ideje 20%-kal csökken, átfu
tási ideje a korábbi 12 nap helyett csupán 1—2 
nap. Megoldatlan egyelőre a megfelelő minő
ségű poliészterlakk hazai előállítása.

A tanácsi és a szövetkezeti iparban a na
gyobb termelés forrása a vállalatok, illetve a 
szövetkezetek termelésének fejlesztése mellett 
néhány, a korábban fatömegcikket gyártó vál
lalat bútortermelésre való átállítása és új bú
toripari vállalatok, illetve szövetkezetek léte
sítése.

Az újonnan létesített (átprofilírozott) bú
toripari vállalatok azonban — megfelelő kép
zettségű munkaerő hiányában — az első évek
ben csupán festett bútorok gyártására képesek. 
Nagyrészt ezzel magyarázható, hogy a festett 
bútorok részaránya a tanácsi és a szövetkezeti 
iparban nem kívánatos módon magas.

Ez évben a második műszak kiszélesítése, s 
az új technológia alkalmazása a bútoripari ter
melés további nagymértékű növekedését teszi 
lehetővé.
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A hulladékfelhasználás problémái a főbb fakitermelő 
és fafogyasztó államokban

M A D A S  A N D R Á S

Az Európai Gazdasági Bizottság Fabizott
sága 1957 októberi ülésén felkérte a főbb faki
termelő és fafelhasználó államokat, hogy ké
szítsenek tanulmányokat az erdei és faipari 
hulladékok összegyűjtésével, szállításával és 
hasznosításával kapcsolatos problémákra vonat
kozóan. A hulladékok hasznosítására vonafkozó 
adatokat az alábbi államok készítették el: Né
met Szövetségi Köztársaság, Franciaország, 
Svédország, Anglia és a Szovjetunió. Mivel az 
erdőben a fakitermelés, közelítés és szállítás so
rán, valamint a faipari üzemekben keletkező 
hulladék gazdaságos feldolgozása egész Európá
ban igen jelentős kérdés, nem is szólva arról, 
hogy hazánkban is az ismert fahelyzet erre 
összpontosítja a figyelmet, érdeklődésre tarthat 
számot, hogy az említett államokban mi a hely
zet és mi várható a jövőben ezen a területen.

Anglia
Az erdők legutolsó teljes számbavétele 

1947—1949 között történt meg. Ezek szerint az 
erdők jellemző adatai az alábbiak:

Fenyő szálerdő 347 000 ha
Lomb- szálerdő 66 000 ha
Elegyes szálerdő 307 000 ha
Szálerdő összesen: 720 000 ha
Rontott sarjerdő, fel- 
újítatlan vágásterület.
cserjés stb. 200 000 ha

Az utóbbi 10 évben a szálerdők területe nö
vekedett, részben új erdők telepítésével, rész
ben régi vágásterületek felújításával és jelenleg 
eléri az 1 000 000 hektárt.

A nagyméretű, vastag gyérítési és a vég
használati fenyő, valamint lombos faanyag az 
utóbbi évtizedben megfelelő piacra talált, de 
újabban a másodrendű minőségű keményfa ér
tékesítése nehézségbe ütközik, kivéve, ha ala
csony áron kerül forgalomba.

A fő probléma azonban évek óta megfelelő 
piac biztosítása a vékony méretű gyérítési fa
anyag, az ágfa és gallyfa számára. A fenyőállo
mányok gyérítéséből és tisztításából jelenleg 
nem kerül ki jelentős mennyiségű hulladék, 
kivéve а 7 cm-nél vékonyabb méretet. Mivel a 
fenyő gyérítési anyag gyors növekedése vár
ható, ez a probléma a jövőben fokozódni fog.

A becsült gyérítési fatömeg várható alaku
lása a 2 ha-nál nagyobb erdőkben az alábbi:

1960. 1970. 1980.
Fenyő m3 840 000 1 340 000 2 300 000
Lomb m3 584 000 560 000 610 000

összesen: 1 424 000 1 900 000 2 910 000

A lombos erdőkben a gyérítések során a 
kitermelhető mennyiségnek csupán a 40%-át 
szedik ki ténylegesen. A véghasználati terme
lés hulladéka — az ágfa és törzsvégek formájá
ban — jelenleg 180 000 m3 felett van évente.

A hulladék hasznosítása jelenleg az alábbi 
módokon történik.

1. A lomblevelű fák.
A cserjék közül a szelíd gesztenyét és mo

gyorót egyes helyeken rendes vágásfordulóban 
kezelik az Anglia déli részében összpontosított 
kisipari jellegű szükségletek biztosítására.

összes terület: ha Vágásforduló: év 
Szelíd
gesztenye 12 000 .8—17
Mogyoró 5 000 6—10

A szelíd gesztenyét hasított kerítésoszlop, 
a mogyorót fonott kerítések, ládákeretek, bab- 
és borsókarók és hasonlók készítésére használ
ják. Ezek mellett a cserjésekből és a gyérítések
ből kb. évi 40 000 tonna fát használnak fel fa
lusi célokra a legkülönfélébb fafajokból. Ezek 
az iparok kb. ,1100 embert foglalkoztatnak.

A faszén égetésére évente kb. 45 000 
tonna keményfát használnak fel ágfa, tuskó és 
gyérítési faanyag formájában. Kisebb mennyi
ségű fürészüzemi hulladékot is felhasználnak 
erre a célra.

A fűrészelt bányászati fa, a bányaszél- 
deszka a legfontosabb felhasználási területe az 
alacsonyabb minőségű keményfának Angliában 
és erre a célra nagy mennyiségeket használnak 
fel az alábbi méretekben:
Eányaszél-
deszka 110 X12.6X 2,5 cm — 150X22,8X 6,3 cm
Pillérfa 45 ХЮ,2ХЮ.2 cm — 120X15,3X15,3 cm
Ékfa 15,3X10,2X 2,5 cm — 38X12,6X 6,3 cm

A nyersanyag fűrészüzemi hulladék, rossz 
alakú rönk, vastag ágfa stb.

A kerítésoszlop céljaira elsősorban a tartós 
keményfákat használják (tölgy, gesztenye), de 
a fülledékeny anyagok kezelése és felhasználása 
növekszik.

A kisiparosok egyes helyeken szintén hasz
nálnak fel bizonyos mennyiségű alacsonyabb- 
rendű választékot, bár a szükséglet csökken a 
mezőgazdaság gépesítése és a műanyagok elter
jedése folytán.

A cellulóztermelés lesz a jövőben a legfon
tosabb felhasználási területe az alacsonyabb- 
rendű választékoknak. Nemrégen épült fel Sud- 
brook (Monmouthshire megye) városban egy 
szulfit-eljárással dolgozó cellulózgyár, amely 
fehérített cellulózt gyárt jó minőségű papír
gyártás céjaira a legkülönfélébb lombos fákból,
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így tölgyből, szelíd gesztenyéből, bükkből, kő
risből, égerből, hársból, nyárból, fűzből, juhar
ból, szilből, nyírből, mogyoróból. (A tölgyet és 
szelíd gesztenyét az előzetes tanninkivonás nél
kül használják.) Az üzem évi papírfa-szükség- 
lete 50—70 000 tonna. Ez igen fontos fejlődési 
szakaszt jelent, mert új piacot találtak 50— 
70 000 m3, 8—30 cm átmérőjű gyérítési lomb
fának.

Mérnöki munkálatokra szintén használnak 
fel bizonyos választékokat, például évente 
250 000 rozsét árvíz és erózió elleni védekezés 
céljaira.

2. Tűlevelűek
Cellulóz-, farost- és forgácslemez-gyártás 

céljaira használják fel a tűlevelű alacsonyabb- 
rendű választékok zömét. A fő probléma abban 
rejlik, hogy 7 cm átmérő alatt nem lehet a fát 
gazdaságosan kérgezni, mert nem fizetődik ki 
speciális kérgező gépet beállítani viszonylag kis 
mennyiségű, vékony anyag kérgezésére, ami 
ebben a méretben egy üzembe érkezik. A kézi 
kérgezés túlságosan költséges a vékony méretű 
anyag esetén. A kérdés megoldását nagymér
tékben meg fogja gyorsítani a vékony méretű 
anyag tennelésének növekedése, ami már gaz
daságossá fogja tenni a speciális kérgezőgépek 
beállítását.

3. Faipari üzemekben keletkező hulladék
A hazai származású faanyag ipari feldolgo

zásából származó fahulladék felhasználására vo
natkozó adatokat most gyűjtik be. Általában az 
iparifa-hulladékot az alábbi módon haszno
sítják:

darabos hulladék: forgácslemez, mélyalmos 
baromfiólak,

fűrészpor: faliszt, gáztisztítás, padlózat stb.
mindenfajta hulladék: kazánfűtés és egyéb 

tüzelő.
Jelentős mennyiségű hulladék azonban 

felhasználatlan marad.

Franciaország
A faipari üzemek hulladékának hasznosí

tása nem jelent nagy problémát Franciaország
ban. Mostanáig és jelenleg is a legnagyobb ré
szét tüzelőként értékesítik, de a puhafa-hulla
dékot egyre nagyobb mértékben dolgozzák fel 
a cellulóz- és lemezüzemek.

A tűzifa iránti kereslet csökkenése folytán 
azonban egyre nagyobb problémát jelent az er
dei hulládé^:, így a vékony tisztítási és gyérítési 
faanyag megfelelő felhasználása.

A francia erdőgazdálkodást a fenyőhiány 
és lombosfa-többlet jellemzi, ezért az erdőgaz
daság-politika célja a fenyőerdők területének 
és kihozatalának növelése, a sarjerdők, cserjé
sek átalakítása fenyő és lombos szálerdőkké, 
ami lehetővé teszi az iparifa növelését és a 
tűzifa csökkentését.

Emellett jelentős kutató munka folyik a 
vékony méretű lombosfák hasznosítására, első

sorban a cellulóz- és papíriparban és a forgács- 
lemez-iparban.

A keletkező hulladék mennyiségét csak 
közvetve lehet megbecsülni. Az elméletileg ter
melhető tűzifa kb. 24 000 000 m3-re tehető, ez
zel szemben a tényleges erdei tűzifa-fogyasz
tást 20 000 000 m3-re becsülik, tehát 4 000 000 m3 
a hasznosítatlan többlet, ez a termelési előirány
zatok szerint 6 000 000 m3-re emelkedik 1970-re. 
Ehhez jön a fakitermelés során keletkező mint
egy 4 000 000 m3 apadék, így a felhasználatlan, 
általában vékony méretű faanyag 8 000 000 m3- 
re tehető.

A hasznosítás során az egyik legfontosabb, 
megoldandó feladat a termelési és szállítási 
költségek csökkentése olyan mértékig, hogy a 
vékony méretű anyag ipari célra hasznosítható 
legyen. Az ezzel kapcsolatos kísérletek során 
megvizsgálták pl., hogyan gazdaságosabb a vé
kony faanyagot kihozni az erdőből, a szokásos 
1 m-es hosszakban, vagy 30 cm-es, 4—6 cm-es 
darabokban, illetve a cellulózgyártásba menő 
forgácsok formájában. A költségek vizsgálata 
még folyik. A kísérletek mindenesetre azt mu
tatják, hogy a költségek csökkenthetők, de nem 
csoda folytán, hanem gondos vizsgálatok alap
ján, az egyes fázisokban kis csökkentések érhe
tők el s az eredmény ezek összegezéséből, az 
egész termelési folyamat alapos felülvizsgálatá
ból adódhat.

A következő feladat a vékony méretű fa
anyag kérgezésének megoldása. Erre jó megol
dást találtak, melynek rövid leírása a következő. 
A felhasználó üzemben az 1 m hosszú, külön
böző átmérőjű darabokat forgó dobba helyezik, 
mely belül sarokvassal van felszerelve. Á dob 
percenként 4—5 fordulatot végez; a dobba né
hány percre gőzt adagolnak, majd néhány 
percre hideg vizet és végül a víz és gőz keve
rékét. A művelet kb. két óra hosszat tart, a kér- 
gezési kihozatal 95%, a gőzszükséglet 100 kg űr
méterenként.

A másik lehetőség a kérgezésre a kérgezet- 
len anyag felaprítása speciális méretű — 2—3 
cm hosszú és 2/10—3/10 mm vastag — forgá
csokra, majd a forgácsokhoz lazán kapcsolódó 
kéregdarabkák eltávolítása a keverőrostákkal. 
Végül érdemes megemlíteni, hogy bizonyos fő
zési eljárásokkal a kérgezetlen anyag közvetle
nül felhasználható. A kéreg kémiai-mechanikai 
eltávolításának problémája kielégítően megol
dottnak tekinthető és az eljárással szabvány
minőségű, fehérített vagy fehérítetlen cellulóz 
nyerhető.

Külön vizsgálatot érdemel a tüzelőként 
hasznosított faanyag sorsa. A francia családok 
46%-a fatüzelésű kályhákat és kemencéket 
használ. Az 5 000 000 lakásban elfogyasztott er
dei és ipari tűzifa 30—35 millió űrméterre te
hető. Miután a termelés közel 40 000 000 űrmé
terre tehető, itt is jelentős töblettel számolha
tunk, ami növeli a vékony méretű fa (ágfa) 
hasznosítatlan mennyiségét. Ezért egyre na
gyobb jelentőségre tesz szert a vékony méretű,
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kemény lombos faanyag hasznosítása a cellulóz- 
és papíriparban.

A keményfák felhasználása nem új dolog 
és Franciaország úttörő volt ezen a területen, 
tekintve, hogy 1925 óta használnak a cellulóz
gyárak tanninkivonatolt szelídgesztenye-forgá- 
csot kereskedelmi fehérített cellulóz előállítá
sára, papírgyártás és a mesterséges textilanya
gokat előállító ipar számára. A vékony gyéri- 
tési- és hulladékanyag felhasználása azonban 
mái’ nagyobb problémát jelent, mint egy fafaj 
felhasználása, tekintve, hogy ebben az esetben 
sok, eltérő tulajdonságú fafajt kell felhasználni. 
Ezzel kapcsolatosan számos eljárást kísérletez
tek ki laboratóriumi szinten, egy részük már 
félüzemi szinten is bevált. Az eljárások jó része 
rotációs papír gyártására már alkalmas.

Például az Isogrand-eljárás során az előze
tesen kérgezett anyagból faköszörület készül, 
hogy a különféle fafajokból egységes rostköte- 
geket alakítanak ki. Ezután a farostlemez-gyár
tásnál használt Asplund-eljárást alkalmazzák 
némi módosítással. Ez az eljárás jó minőségű 
cellulózt eredményez és véglegesen kialakult; 
félüzemi szinten is kipróbálták. így például 
1956-ban 200 üm3-t (ebből 40% tölgy) használ
tak fel újságpapír gyártására. A gyártott papír 
75%-a Isogrand nagyhozamú cellulóz és 25%-a 
nyír faköszörület volt és a „France Soir“ c. pá
rizsi lap egyik kiadását ebből készítették.

Meg kell azonban jegyezni, hogy bár a mű
szaki problémák megoldottnak tekinthetők, a 
gazdasági eredmények kedvezőtlenek voltak. 
Ezért a kísérletek tovább folynak, amíg gazda
sági vonatkozásban is elérik a versenyképes
séget.

A Voiret-eljárás célja világos színű cellu
lóz előállítása még a fehérítés előtt. A fa a szo
kásos aprítás után semleges szulfitoldattal lesz 
telítve egy autóklávban, a telítés hatását vi
szonylag nagy vákuum fokozza, amit 4 kg/ 
c m ^ s  nyomás követ. Az összes művelet olyan 
berendezésben folyik le, amely az alkalmazott 
folyadékkal szemben teljesen ellenálló (rozsda
mentes acél), hogy elkerülhető legyen a cellulóz 
bárminő színeződése. A semleges szulfittal tör
ténő főzés után az apríték mechanikai úton lesz 
rostosítva, majd speciális malmokban finomí
tásra kerül, amelyeket M. Voiret talált fel és 
alkalmazott a keményfákból készült cellulóz 
előállítására. A nyert cellulóz világos színű, de 
tovább lehet fehéríteni hidrogénperoxiddal 
anélkül, hogy csökkenne a 75—80%-os kihoza
tal. Ez az eljárás a legjobb eredményt nyírrel és 
nyárral érte el, amit sorrendben a gyertyán és 
hárs követ. A bükk is jó eredményt ad, de a 
tannintartalmú tölgy és gesztenye ezzel az el
járással nem használható.

A Chapelle-eljárás hasonló irányban halad 
mint az előbbiek. Érdeklődésre tarthat számot 
a „Xylon AC— 1“-eljárás, amely egyelőre labo
ratóriumi szinten folyik, nyei'sanyagként első
sorban tölgyet és gesztenyét használnak. A fél- 
üzemi kísérletek a közeljövőben várhatók.

Az itt elmondottak csak egy részét képezik 
az ezen területen folyó kísérleteknek és azt mu
tatják, hogy a közeljövőben nemcsak műszaki
lag, hanem gazdaságilag is megoldódik a legkü
lönfélébb fafajú és méretű lombos fák felhasz
nálása cellulóz- és papírgyártás céljaira. így 
minden remény megvan arra, hogy egyrészt a 
vékony méretű lombos faanyag és egyéb hulla
dék hasznosítása megoldódik, másrészt az erő
teljesen növekvő cellulóz- és papíripar szükség
letei a jövőben is kielégíthetők lesznek, hiszen 
hulladék és vékony méretű anyag forrnájában 
hatalmas tartalékok állnak rendelkezésre min
denütt Európában.

A farost- és forgácslemez-ipar területén 
hasonló kísérletek folynak a vékonyméretű, kü
lönféle fafajú anyagok felhasználására és a ter
melés jelentős emelkedése folytán egyre inkább 
előtérbe kerül az alacsonyabbrendű választé
kok és hulladék felhasználása.

összefoglalva az elmondottakat, jelenleg 
Franciaországban megközelítőleg 500 000 ürm. 
keményfát használ fel a papíripar (bükk, gyer
tyán) és kb. ugyanennyit egyéb lombos fafajok
ban (rezgőnyár, egyéb nyárak, egyéb fafajok). 
Ez azonban csak a kezdet, a fogyasztás tovább 
fog növekedni a jövőben.

A forgácslemez-iparban eddig majdnem ki
vétel nélkül puhafát használtak fel az ipari hul
ladékkal együtt (különösen a- csomagolásból 
származó nyárt). A jelenleg Franciaországban 
működő mintegy 20 forgácslemez-üzem kb. 
500 000 m3 fát használ fel. A tervezés alatt álló 
új üzemek vékonyméretű lombos anyag felhasz
nálására épülnek. A műszaki problémák üzemi 
szinten megoldottnak tekinthetők, de elsőrendű 
jelentősége van a gazdasági kérdéseknek és ezek 
határozzák meg az egyes anyagok használható
ságát. Ez mutatja a kutató munka fontosságát, 
annak a célnak az elérését, hogy az ipar ver
senyképes áron legyen ellátható az ilyen jellegű 
nyersanyaggal.

Német Szövetségi Köztársaság
Az erdőben keletkező hulladék magában 

foglalja elsősorban a fiatal állományok tisztítá
sából és gyérítéséből származó, 7 cm-nél véko
nyabb faanyagot, továbbá az ágfát, gallyat, ro
zsét. Ennek a méreten aluli választéknak a fa
tömege kb. 20%-a az iparifa és tűzifa együttes 
mennyiségének. Jelenleg az NSZK-ban az ilyen 
hulladékfa 60%-át hasznosítják, ami jól mutatja 
a kérdés fontosságát.

A fapiac helyzete a legutóbbi két évben — 
amikor is az árak csökkentek és különösen az 
alacsonyabbrendű választékok értékesítése ne
hézségbe ütközött — arra enged következtetni, 
hogy az ilyen faanyag hasznosítása a jövőben 
valószínűen csökkenni fog, aminek oka elsősor
ban az emelkedő bérekben és a hasznosítás kor
látozott lehetőségeiben keresendő. Emellett a 
7 cm-nél vastagabb tűzifában még jelentős tar
talékok állanak rendelkezésre, ami a cellulóz-,
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valamint forgács- és farostlemez-iparban job
ban felhasználható, mint az erdei hulladék; a 
tűzifa iránti kereslet pedig tartósan továbo 
csökken a szén, olaj, gáz és elektromos fűtés 
állandó terjedése folytán.

Az elsődleges faiparban keletkező hulladé
kot, lécet, forgácsot, széldeszkát, hámozási hul
ladékot és fűrészport a tüzelésre történő külter
jes fel használáson kívül jelentős mértékben 
használják fel cellulóz-, farost- és forgácslemez 
gyártására.

A rendelkezésre álló adatok szerint a növe- 
dék alapján, az erdőben keletkező méreten aluli 
hulladék évi mennyisége 7 000 000 m3. Az el
sődleges faiparban keletkező hulladék összesen 
szintén 7 000 000 m3-re tehető, ebből 5 000 000 
m3 fenyő és 2 000 000 m3 lombosfa.

Az erdőben keletkező méreten aluli fa
anyag hasznosítása és termelése egyébként fo
kozatosan csökken, ami az alábbi táblázatból 
látható:

A méreten aluli, hasznosított faanyag statisztikailag 
nyilvántartott mennyisége

1. táblázat

Év Terület

Az erdőterület 1 hektárjáról 
hasznosított

tömör fa méreten aluli 
faanyag

m3 % m> %

1900. Német Birodalom ........ 2.70 78 0,75 22
1913. Német Birodalom ........ 3,36 82 0,75 18
1927. Német Birodalom ........ 3,35 85 0,50 15
1936. Német Birodalom ........ 4,75 91 0,48 9
1953. Német Szöv. Köztársa-

ság1 ............................. 4,29 91 0.43 9

L : Állami erdők Saar nélkü 1.

A rendelkezésre álló adatok szerint 
3 000 000 m3 méreten aluli faanyag marad hasz- 
nosítatlanul az erdőkben. Ennek elsődleges oka 
az, hogy a termelési, közellátási költségek maga
sak és nincsenek arányban az ilyen választékok 
értékesítéséből származó bevétellel. Figyelembe 
kell azt is venni, hogy a tuskó, ágfa és gallyfa 
egy részének kinn hagyása fontos a humuszkép
ződés szempontjából, főleg a szegényebb 
talajokon.

A fának tűzifaként történő hasznosítása 
nem gazdaságos. A pontosabb választékolás és a 
tűzifa csökkentése népgazdasági érdek. Az 
NSZK erdeiben a tűzifa jelentősen csökkent, 
különösen mióta a háborús és közvetlen háború 
utáni tüzelőproblémák megoldódtak.

A tűzifa-term elés alakulása
2. táblázat

Tűzifatermelés Tűzifa
Év 1000 m* az össztermelés

(kéreggel) százalékában

1913. 19 209 40,1
1926. 17 600 41,0
1936. 18 570 36,0
1952. 6 189 22,1
1958. 5 266 20,2

L .: 1913—1941 a 'égi Német Birodalom, 194 6-től NSZK.

A tűzifaként termelt, 7 cm-en felüli fa
anyagnak kb. 40%-a az iparban hasznosítható, 
ezért a nemzetközi statisztikában a kitermelt 
tűzifának csak 60%-át jelentik lombos és fenyő 
tűzifaként. A 7 cm-es méreten aluli faanyag 
egy részét felhasználják a cellulóz-, vagy for- 
gácslemez-iparban, illetve faszenet égetnek be
lőle. Az így felhasznált mennyiségre azonban 
nincs adat.

A faipari üzemekben keletkező hulladék fő 
felhasználási területe a cellulóz és farost-, 
valamint forgácslemez-ipar. Évente mintegy 
500 000 m3-t használnak fel cellulóz- és ugyan
ennyit farostlemez-gyártás céljaira, további 
300 000 m3 a forgácslemez-gyártás nyersanya
gát képezi.

A fűrészpox- legfontosabb felhasználási te
rülete a faliszt-gyártás és a cukrosítás. Arra 
vonatkozóan azonban nincs adat, hogy az ipari 
üzemekben keletkező hulladékból milyen meny- 
nyiséget használnak fel tüzelőként.

A jövőt illetően figyelembe kell venni, 
hogy a háború alatt és közvetlenül utána óriási 
tarvágások keletkeztek a túlhasználatok nyo
mán, amelyeket közben beerdősítettek. Ezekből 
az állományokból 1970 körül nagy mennyiségű 
vékony tisztítási és gyérítési anyag fog kike
rülni, ezért erre nagy figyelmet kell fordítani. A 
7 cm-nél vastagabb tűzifa termelését nyilván
valóan fenn fogják tartani bizonyos megszorítá
sokkal az ipái- számára, míg a 7 cm-es méreten 
aluli faanyag tűzifaként a helyi szükséglet ki
elégítésére visszamarad, mert ilyen fát nem 
gazdaságos nagyobb távolságra szállítani, mert 
nincs arányban a fűtőérték a súllyal és köbtar
talommal, és ennek alapján a költségekkel.

Éppen ezért szükségessé válik az olcsó út
építések kiterjesztése, a közelítés és szállítás 
nagyfokú gépesítése annak érdekében, hogy a 
méreten aluli faanyag is bírja a versenyt és 
gazdaságosan felhasználható legyen.

Svédország

Svédországban vékonyméretű fa alatt a 10 
cm-nél vékonyabb fenyőt, lombosfát és fűrész
üzemi hulladékot értik. Ezek mennyisége az 
alábbi:

3. táblázat

Megnevezés
Vékony 
méretű 
fenyő

Keményfa

1

Fűrész- 
üzemi- 

hulladék
összesen

Vékonyfa 1000 m’
I

4000 11 000 6000 21 000

A fenyőnek kb. a fele a közelítési és szállí
tási veszteség, a fele pedig durván vékpnyfa 
(erdei hulladék). Ehhez jön kb. 1 millió m3 ke
reskedelmi méretű, de műszakilag sérült fenyő. 
A lombfából kb. 8 millió m3 meghaladja a 10 
cm 0 - t ,  tehát nem lehet szigorú értelemben vé
kony méretű faanyagnak, vagy hulladéknak
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tekinteni. így az alacsonyabb rendű fa mennyi
ségét 14 millió m3-ben lehet megállapítani.

Észak- és Nyugat-Svédországban a vékony 
fenyőt 5 cm-ig és a nagy fűrészüzemek hulla
dékát nagy mennyiségben használják fel ipari 
célra; ezzel szemben Svédország déli részén ez 
az anyag majdnem teljes egészében helyi fo
gyasztásra és tüzelési célokra ment. A növekvő 
ipari fogyasztás dacára a vékonyfa értékesítés 
nehézségei nem csökkentek, aminek fő oka a 
kérgezés problémája.

Növeli a nehézségeket az emelkedő munka
bér, ami nem teszi kifizetődővé a munkaigényes 
vékony faanyag kitermelését, amikor vastag- 
méretű faanyag is bőven van.

A 4 millió m3 vékony fenyőből kb. 600 000 
m 3-t használ fel az ipar, elsősorban a cellulóz
ipar, és 200 000 m3 megy a faszén-égetésre. Az 
5—8 cm közötti vékony fenyőből kb. 0,5—1 mil
lió m3 kerül tűzifaként értékesítésre, így kb. 
1,5 millió m3-re tehető a hasznosítatlan, vékony 
fenyő. A lombos fából 300—400 000 m3 megy a 
papíriparba, 300 000 m3 a fűrésziparba; 150 000 
m3 főleg a lemez- és gyufaiparban, 2,5—3 millió 
m3 pedig tűzifaként kerül értékesítésre. így kb. 
5 millió m3 használható lombosfa évente nem 
kerül hasznosításra.

A becsült 6 millió m3 hasznosítható fűrész
üzemi hulladékból kb. 550 000 m3 tüzelőként 
hasznosult a faiparban, 580 000 m3 pedig egyéb 
iparágakban. Ipari célra kb. 1,3 miihó m3 ment, 
ennek 2/3-a szulfátcellulóz-, V3-a forgácslemez
termelésre. Készítettek a fűrészüzemi hulladék
ból ládaelemeket is. Kikapcsolva az 1,6 miihó 
m3 fűrészport és kérget, közel 2 millió m3 hasz
nosítható fűrészüzemi hulladék eladatlan 
maradt.

A becslések szerint tehát 7—9 millió m3 
gazdaságilag és műszakilag használható vékony 
fa nem talált piacot. Ennek mintegy fele 10 
cm feletti lombosfa.

A harmadik — folyamatban levő — erdő
leltár adatai azt mutatják, hogy a nevelővágá
sok (gyérítések) mindenütt messze elmaradnak 
a szükséges mértéktől. Átlagosan a magán- 
erdőkben a helyzet a következő:

tényleges évi gyérítés 37 000 ha, 
javasolt évi gyérítés 182 000 ha.
A munkanélküliség leküzdésével kapcsola

tos intézkedések sem hozták meg a megoldást, 
1958 szeptemberétől 1959 júliusáig a munka
nélküliek kb. 20 000 ha területen végezték el a 
gyérítést.

A munkabér-költségek állandóan emelked
nek, ugyanakkor a vékonyfa-termelés műszaki 
racionalizálása kielégítően fejlődött, ezek együt
tes hatása azonban mégis azt eredményezi, hogy 
a vékonyfa-termelés költségei viszonylag gyor
sabban emelkednek, mint a kereskedelmi vá
lasztékoké. Mindenesetre a papír- és lemezipar 
jelentős fejlődése fogja csak előbbre vinni a vé
konyfa ipari felhasználását. A kilátások a 
következők:

A papír- és lem ezipar becsült fafogyasztása 
Me. 1000 m 3 (kéreg nélkül)

4. táblázat

Választék 1953. 1963. Emelkedés %-a

Erdei fenyő p ap írfa ........... 4 750 8 970 89
Liícfenyő papírfa................. 10 420 13 130 26
Vékony fenyő (5—8 cm) .. 270 810 200
Lombos papírfa ................. 630 1 940 208
H ulladék................................. 2 180 2 640 21

Az értékesítés terén további problémát je
lent, hogy jelentősen esett a tűzifa-fogyasztás, 
az 1950. évi 8,5 millió m3-ről az 1956. évi 5.5 
millió m3-re.

A jövőt illetően igen komoly erőfeszítése
ket kívánnak tenni a tűzifa-fogyasztás növelé
sére, és jelentős kutatásokat végeznek abban az 
irányban, miként lehet a vékonyfát, hulladékot, 
forgács formájában tűzifaként értékesíteni.

Jelentős összegeket fordítanak egyrészt 
erdei utak építésére, másrészt a vékonyfa szál
lításának gépesítésére, hogy ezzel csökkentsék 
a termelési költségeket. Egyidejűleg a papír- és 
lemezipar fejlődése is egyre növekvő mértékben 
biztosít piacot a vékony fa számára. Az azonban 
látható, hogy a vékonyfa, elsősorban a lombfák 
megfelelő értékesítése, a jövőben is problémá
kat fog jelenteni.

Szovjetunió
A Szovjetunióban, a világ legnagyobb fa

termelő államában a fahulladék hasznosítása az 
egyik legfontosabb — tudományos és gyakor
lati jelentőségű — probléma.

A fahulladék teljes hasznosítása egymagá
ban 45—50 millió m 3-rel növelhetné a fatermé
kek termelését és az ipar nyersanyagát a faki
termelés növelése nélkül.

Vizsgálatok szerint 1 m3 kitermelt fa kb. 
0,12—0,15 m3 hasznos hulladékot eredményez 
(ágak, kéreg, levelek, tűk, tuskó), ami a döntés 
helyén marad és sikeresen lenne felhasználható 
értékes termékek előállítására.

Annak érdekében hogy a hulladék egy köz
ponti helyen legyen összegyűjthető, szükségessé 
vált speciális gépek szerkesztése, amelyek lehe
tővé teszik a szálfa egészében, gallyastól történő 
mozgatását a vágásterületen, továbbá olyan 
szállítóberendezések kialakítása, amelyeken 30 
m hosszú fák szállíthatók vasúton, vagy úton, 
a gallyazás gépesítése, és végül olyan berende
zések kialakítása, amelyekben az ágak, gallyak, 
hulladék, technológiailag alkalmas ipari nyers
anyaggá alakíthatók át.

Az ilyen nyersanyag hasznosítása érdeké
ben nagy fafeldolgozó- és cellulózüzemek léte
sítése mellett kiterjedt intézkedéseket tesznek 
a fafeldolgozás növelésére, közvetlen módsze
rek révén, mind a meglevő, mind az építés alatt 
álló üzemekben.

Üjabban a fakitermelő és fafeldolgozó üze
mek mellett kész házakat előállító kombinátokat 
létesítenek, és ez igen jelentős lépés a fa jobb 
hasznosítása útján. Ezek legtöbbje 1958 és 1960
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között kezdi meg a termelést és ezek nagy 
mennyiségű, alacsony értékű fát és hulladékot 
fognak felhasználni különféle épületelemek 
gyártására.

Ami a közelítést és szállítást illeti, az elő
készületi időszak véget ért és a fakitermelő üze
mek 40—45%-ában a technológiai folyamatot 
átszervezték és a teljes szálfát gallyastól együtt 
közelítik és szállítják az alsó rakodóra, ahol a 
feldolgozás történik. Egy évi 200—250 000 m3 
kitermelést végző üzem kb. 25—37 000 m3 hul
ladékot gyűjt össze az alsó rakodóra.

A hulladék ilyen nagymértékű koncentrá
ciója lehetővé teszi az előzetes feldolgozást, 
vagy egy közeli, több fakitermelő üzem hulla
dékát feldolgozó üzembe történő szállítást. A 
hulladék összetétele egy elegyes erdőben nagy
jából a következő: fa 60%, kéreg 25%, tű és 
lomblevél 15%. Vizsgálatok azt mutatják, hogy 
1 m3 hulladék feldolgozása technológiai nyers
anyaggá, 0,05—0,08 munkanap és 9—12 kWo 
energia felhasználását teszi szükségessé. Számí
tások azt mutatják, hogy gazdaságilag egészsé
ges javaslat a technológiai nyersanyagot előze
tes préselés nélkül jelentős távolságra szállítani, 
speciálisan felszerelt teherautókban, amelyek
nek teljes egészében ki lehet tölteni a szállítási 
kapacitását, vagy vasúti kocsikban, amelyeknek 
teherbírását 70%-ig lehet kihasználni.

A hulladékot sokféleképpen lehet haszno
sítani, a legegyszerűbb módszer, az eltüzelés 
mellett. Ilyen lehetőségek az alábbiak:

1. A hulladék felhasználható energia és ké
miai termékek együttes előállítására, egész egy
szerű, kis üzemben, mely a fakitermelő válla
lat körzetében a fakitermelés és szállítás helyén 
létesíthető. Az egyszerűbb berendezés alacsony 
kalóriájú (1200—1300 kai.) gázt és kátrányt ál
lít elő, a gáz megfelelő kazánban elégethető. A 
fejlettebb üzem, az alábbiakat termeli: ecetsav, 
lakkipar számára szolgáló oldószerek, kátrány, 
4000 kai. gáz.

Ezeket a berendezéseket egyelőre még ki
terjedten nem alkalmazzák. A második típus 
már jóváhagyást nyert és megindul a termelése. 
A fakitermelő- és fafeldolgozó üzemek elektro
mos energia-telepeit ilyen berendezésekkel lát
ják el és így kombinálva történik az elektromos 
energia nyerése fából és egyidejűleg a fa kémiai 
feldolgozása.

2. A másik nagy terület a hulladék felhasz

nálása kötőanyagok segítségével préselt termé
kek előállítására (műfalapok, padló, mennyezet, 
épületelemek). Vizsgálatok folynak olyan olcsó 
kötőanyag előállítására, amely a fafeldolgozás 
során nyerhető és amit a fakitermelő üzemek 
is előállíthatnak. Olyan vélemények is vannak, 
hogy a fűrészelést ki kell küszöbölni a jövőben 
a fafeldolgozás során.

3. A hulladék felhasználása töltőanyagként 
építőanyagok előállítására (gipszpanellek, poró
zus téglák, száraz és nedves eljárással készült 
farostlemezek, szigetelőlapok). A Szovjetunió
nak kedvező tapasztalatai vannak a hulladék 
felhasználásával kapcsolatosan ezen a területen. 
Egyike a legfontosabb problémáknak a techno
lógiai egyszerűsítése és különösen a szükséges 
vízmennyiség csökkenése a farostlemez-gyártás
nál, könnyű, hordozható üzemek, berendezések 
konstruálása kisebb mennyiségű hulladék hasz
nosítására.

4. Fontos felhasználási területet jelent a 
fahulladék számára a kartonlemez-gyártás és a 
hidrolízises ipar. Az eddigi kísérleték azt mu
tatják, hogy a hulladék a fenti termékek előál
lítására alkalmas.

Az erdei hulladék felhasználása szorosan 
összefügg az erdők felújításával és bizonyos 
mennyiséget figyelembe kell venni rőzsetrágya- 
ként, amit a vágásterületeken kinn kell hagyni 
a jobb felújítás és erdőnevelés érdekében.

összefoglalva az elmondottakat, megálla
pítható, hogy a vékony méretű gyérítési fa
anyag, az erdei hulladék, különösen a lombos 
fáké, a faipari üzemek hulladékainak hasznosí
tása mindenütt nagy probléma, részben műszaki 
okok, részben a magas termelési- és szállítási 
költségek miatt.

A vékony méretű lombfák felhasználása el
sősorban a cellulóziparban műszaki szempont
ból gyakorlatilag megoldott feladat, a termelési- 
és szállítási költségek azonban a legtöbb állam
ban még nem teszik versenyképessé ezek kiter
jedt hasznosítását. A cellulóz-, papír- és for
gács-, valamint farostlemez-ipar rohamos fejlő
dése a közeli jövőben szükségszerűen egyre fo
kozottabb mértékben fogja igényelni az említett 
nyersanyagokat, ezért szükséges, hogy a faipar, 
cellulóz-, és papíripar további fejlesztésénél 
messzemenően vegyük figyelembe az ezen a 
téren elért eredményeket, tapasztalatokat és a 
fejlődés várható irányait.
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